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Fa més d’un any, el 22 de febrer 
del 2021, el periodista Carles 
Francino escrivia a El Periódico 
de Catalunya una interessant 
columna d’opinió que feia refe-
rència a  l’imperi dels mediocres.

Sense embuts, deia: “Crec que 
no necessitem els manuals de fi -
losofi a per defensar les bondats 
de l’autocrítica. Ni tampoc per 
identifi car la mediocritat, as-
sociada a la recerca d’excuses o 
culpables per justifi car els errors 
propis. Però amb l’absència del 
primer i l’abundància del segon, 
ens surt un retrat bastant ajus-
tat de l’actual panorama polític.”

Una contundent descripció 
que es podria adaptar perfec-
tament, avui, a la situació an-
dorrana.

Amb la situació econòmica 
que té el país atrapat per les te-
nalles de l’augment dels preus 
que han fet saltar pels núvols 
el cost de la vida, és temps de 
guanyar efi càcia en l’acció de 
govern, d’afrontar els debats de 
fons i de deixar d’anar a la ba-
ralla permanentment per por a 
l’expressió oberta de les diferèn-
cies tàctiques i estratègiques. En 
democràcia és més útil parlar 
que amagar unes discrepàncies 
que generen ferides cada dia. 
Però no es vol entendre, perquè 
el debat obert té el problema que 
fa emergir les contradiccions i, 
per tant, obliga a afrontar-les. 
Per això s’opta pel regne de la 
dissimulació. I per això també 
sovint es vol imposar l’autoritat 
per unanimitat.

Hi ha una preocupant volun-
tat d’anar cap a una Andorra 
tancada quan el que vam acon-

seguir amb la Constitució del 
1993 fou, precisament, assentar 
les bases d’una Andorra oberta.

Ho vam aconseguir amb una 
ferma disponibilitat al debat i a 
la recerca d’acords. 

Entre les virtuts dels me-
canismes de debat, votació i 
representació democràtics hi 
ha la capacitat de donar veu a 
les diferències i d’articular vies 
d’acord. I quan no es dona sor-
tida a la diversitat acaba passant 
el pitjor: és el regne de les des-
confi ances que s’expressen amb 
la boca petita, de les fi ltracions 
interessades, de les travetes més 
o menys innobles entre els dife-
rents actors, de l’acció dissolu-

tiva del soroll a les xarxes, és a 
dir, dels punts de fuga d’una pau 
imposada que és el que veiem 
cada dia allà on regnen les falses 
unanimitats.

Vanagloriar-se d’haver su-
mat una majoria per adoptar al 
Consell General un paquet de 
mesures per fer més suportable, 
o menys feixuga, l’encariment 
brutal dels preus del consum 
quan no s’ha volgut, o sabut, 
aconseguir una unanimitat de 
totes les forces representades 
al Consell General, és no voler 
tenir cap debat adreçat a sumar 
esforços.

Albert O. Hirschman, pres-

tigiós economista que va ser de 
l’Institut d’Estudis Avançats de 
Princeton, va identifi car dos ti-
pus de problemes polítics: els 
divisibles i els no divisibles. Els 
primers són el que es plantegen 
de la forma disjuntiva “o això 
o allò altre”. Els segons, en la 
forma “més o menys”. Quan els 
problemes es plantegen de la 
forma “o això o allò altre” són 
irresolubles.

I així estem a Andorra aquest 
estiu del 2022.

El nostre coprincipat par-
lamentari està profundament 
fracturat i les relacions del Go-
vern –institució– amb el coprín-
cep episcopal no passen per un 
bon moment des que s’ha sabut 
que Espot i Enseñat disposaven 
des de fa un any d’un informe 
jurídic sobre la despenalització 
de la interrupció voluntària de 
l’embaràs sense haver-lo comu-
nicat al copríncep episcopal. Ni 
tampoc al Consell General.

A l’edifi ci Administratiu els 
portaveus del Govern han posat 
el pilot automàtic i no surten del 
guió de fantasia que sembla dis-
senyat a la factoria Walt Disney.

Totes les respostes descriuen 
un paisatge de normalitat en 
què tot està previst i les coses 
van com han d’anar.

Gairebé cada setmana el dis-
curs que emet el ministre porta-
veu és tan allunyat de la realitat 
que resulta absurd. Som davant 
un exercici retòric de supervi-
vència que va contra el mínim 
respecte que mereix la ciutada-
nia en qualsevol democràcia.

El que veiem i el que escoltem 
és irritant.

Andorra oberta... o Andorra tancada?

Han posat el pilot 
automàtic i no surten 
d’un guió que sembla 
dissenyat a Disney

Aquest cap de setmana hem 
tingut l’immens plaer de tornar 
a gaudir d’una nova edició del 
Jambo Street Music. Tot un cap 
de setmana amb els carrers del 
barri antic d’Andorra la Vella 
plens de gent. Amb set escena-
ris i un cartell d’artistes del país 
i de fora. Un festival que va co-
mençar el 2014 i sembla refer-
mar-se i millorar cada dia més, 
i que ja porta un parell d’anys 
amb el patrocini de San Miguel.

Es notava que tots teníem 
ganes de sentir aquesta nor-
malitat que tant vam trobar a 
faltar, i que fa la sensació que, 
a poc a poc, tornem a experi-
mentar.

I tot això, sota el paraigua 
d’una organització fantàstica, 
de la mà d’Oriol Vilella i Toni 
Colom, entre altres.

A vegades, donem per des-
comptat que certes coses són 
normals, només perquè ens 
semblen comunes, o senzilla-
ment, estem acostumats. I crec 
que això mateix ens passa amb 
el Jambo. Ho donem per fet, 
sabem que és aquí, i només ens 
asseiem a esperar que arribi el 
mes de juny per poder gaudir-lo. 
Però com sempre, les coses són 
més complicades del que cre-
iem. Perquè el Jambo no és una 
cosa normal, i faríem molt ma-
lament a suposar el contrari. I 
si no em creieu, feu l’exercici de 
pensar en quin país s’organitza 
un esdeveniment amb set esce-
naris, amb músics tocant pràc-
ticament alhora en tots aquests 
escenaris. És un esforç de logís-
tica que em mareja només de 
pensar-hi. I ara, la pregunta del 

milió... li donem al Jambo la im-
portància que es mereix? I dic el 
Jambo com podria ser el Festi-
val audiovisual Ull Nu, o tantes 
altres coses. La resposta... segu-
rament és que sí. De fet, no por-
tarien tants anys com porten, si 
no fos així. Però no puc deixar 
de plantejar-me aquesta situ-
ació: quina classe de bandes, 
músics, artistes, realitzadors 
de cinema i contingut audiovi-
sual (més enllà de l’aposta forta 
que tots dos esdeveniments fan 
pel producte nacional, afortu-
nadament) es podrien arribar 
a aconseguir amb millors pres-
supostos? Suposo que el sostre 
seria la pròpia imaginació.

Per què dic això? Perquè a ve-
gades, crec que cometem l’error 
de suposar que tot allò de fora 
és millor, i la realitat és que el 
país compta amb esdeveni-
ments de moltíssima qualitat, 
que ja serveixen, evidentment, 
però que podrien ser-ho encara 
més, per vendre aquesta beneï-
da frase que a molts els agrada 
molt dir, que és això de la Marca 
Andorra. I tenir aquesta consci-
ència també ajudarà al fet que la 
gent hi doni més suport, si cap, 
a aquestes iniciatives, i que les 
institucions es plantegin ampli-
ar els pressupostos.

Perquè res es construeix de la 
nit al dia i tot implica moltíssim 
esforç, intel·lectual i d’hores de 
treball físic. Perquè l’art està 
molt bé, però a vegades sembla 
que només li donem la impor-
tància que es mereix quan el 
trobem a faltar, entre les quatre 
parets de casa nostra... ho re-
cordeu?

Jambo o l’art de fer les 
coses ben fetes
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